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8 سایت غیرمجاز فروش بلیت هواپیما 
به دادستانی معرفی شدند

سخنگوی سازمان هواپمایی کشوری گفت: هشت 
سایت غیرمجاز فروش بلیت هواپیما برای انسداد به 

دادستانی معرفی شدند.
سازمان هواپیمایی کشوری، جعفر یازرلو سخنگوی 
این سازمان، گفت: سازمان هواپیمایی کشوری در 
نامه ای به معاون دادســتان و جانشــین سرپرست 
دادسرای عمومی و انقلاب ویژه فرودگاههای تهران 
فهرست هشت سایت غیرمجاز فروش بلیت هواپیما 
را جهت صدور دســتور انســداد و مسدود کردن 
درگاه ارســال کرد .او افزود: نظارت های ســازمان 
هواپیمایی کشــوری بر روند فروش بلیت هواپیما 
در تمامــی بخش ها از جمله اینترنتی و در این ایام 
تشدید شده و اجازه تخلف به هیچ یک از آژانس ها 

و یا سایت های فروش بلیت داده نمی شود.

 تخلف بیش از ۲ هزار مدیر 
در سامانه سادا

معاون مدیریت امــوال و دارایی های دولتی گفت: 
۲ هزار و ۲۰۰ نفر از مقامات دســتگاه های اجرایی 
هنوز فهرست دارایی های دستگاه خود را در سامانه 

سادا ثبت نکرده اند.
شعبانی معاون کل اداره مدیریت اموال و دارایی های 
دولتی گفت: لیست ۲ هزار و ۲۰۰ دستگاه اجرایی در 
کشور که هنوز در این سامانه ثبت نام و فعالیت نکرده 
اند به دستگاه های نظارتی همچون دیوان محاسبات 
و ســازمان بازرسی ارسال می شود.شــعبانی افزود: 
وزارت نفت، وزارت کشور، وزارت نیرو، وزارت تعاون، 
وزارت ورزش، شرکت های پتروشیمی، صندوق های 
بازنشستگی، سازمان خبرگزاری، شرکت های فرودگاه 
ها، شرکت آب و فاضلاب، پارک های علم و فناوری، 
دانشــگاه پیام نور، دانشــگاه خواجه نصیر، دانشگاه 
علامه طباطبائی، مرکز توســعه تجارت الکترونیک، 
ســازمان بنادر و دریانوردی از جمله دســتگاه های 
جامانده از اجرای قانون هســتند.وی خاطر نشــان 
کرد: در کل کشــور، حدود ۵ هزار دستگاه شناسایی 
شــده که از این تعداد، ۲ هزار و ۸۰۰ نفر از بالاترین 
مقام هــای اجرایی تاکنون در این ســامانه ثبت نام 
کردند و فعال هستند. از ابتدای آذر امسال این سامانه 
شــروع به کار کرده و برای ایــن ۲ هزار و ۸۰۰ نفر 
کلاس های آموزشی برگزار شده است.شعبانی ادامه 
داد: با همکاری سازمان ثبت تاکنون توانسته ایم ۷۲۰ 

هزار سند دولتی را شناسایی کنیم. 

 انگلیس خودروهای فرسوده را 
راهی اوکراین می کند

مقامات شــهری لندن اعلام کردنــد که مردم این 
شــهر می توانند در ازای دریافــت برخی امتیازات 
خودروهــای فرســوده و آلاینــده خــود کــه با 
اســتانداردهای تردد در این شهر سازگاری ندارند 

را به اوکراین بفرستند.
به گزارش راشــاتودی، مقامات شهری لندن اعلام 
کردند که رانندگان این شهر می توانند خودروهای 
آلاینده خود که اســتانداردهای تردد در این شهر 
را ندارنــد، راهــی اوکراین کنند.بر اســاس طرح 
پیشــنهادی شــهرداری لندن که از سوی صادق 
خان، شــهردار این شهر، دنبال می شود، از روز ۱۵ 
مارس مردم این شهر می توانند خودروهای آلاینده 
و فرسوده خود را به اوکراین ارسال کنند.بر اساس 
اعلام شــهرداری لندن، قرار اســت نهاد خدمات 
اورژانس لندن، ۵۰ دستگاه از آمبولانس های از رده 
خارج خود را در قالب این طرح به اوکراین ارســال 
کند.صادق خــان گفته که با اجــرای این برنامه، 
خودروهای آلاینده و قدیمی از خیابان های شــهر 

لندن خداحافظی خواهند کرد.

تداوم تولید پژو پارس در بهار ۱۴۰۳
ایران خــودرو در اطلاعیه ای از امــکان ادامه تولید 

محصول پژو پارس در بهار سال آینده خبر داد.
 براساس اطلاعات رســیده به ایران خودرو، امکان 
تولید خودرو پارس در بهار سال آینده فراهم شده 
و بر همین اســاس، بــه زودی متقاضیان ثبت نام 
کننده در ســامانه یکپارچه براســاس اولویت های 
اعلامی این سامانه فراخوان شده و ثبت نام از آنان 
انجام خواهد شــد.بر همین اساس؛ با مساعدت به 
عمل آمده، ایران خــودرو قطعات لازم برای تولید 
این محصول را ســفارش گذاری کــرده و به ادامه 
تولید با تمــام ظرفیت ممکن خطوط اقدام خواهد 
کرد. رئیس سازمان ملی استاندارد ایران نهم اسفند 
ماه اعلام کرد که با گرفتن تعهدات، اصلاح و بهبود 
ارتقــای خودروهایی که عیوب فنــی در ایمنی و 
کیفیت دارند از جمله پژو پارس تا رســیدن نتایج 

مرکز آزمون بین المللی استاندارد ادامه دارد.

 اتصال برق ایران و روسیه
 از مسیر جمهوری آذربایجان

وزیــر نیرو گفــت: مذاکرات خوبی بــا وزیر انرژی 
جمهوری آذربایجان پیرامون عملیات اتصال شبکه 

برق ایران و روسیه از طریق آذربایجان انجام شد.
علی اکبــر محرابیان در دیدار با پرویز شــهبازف، 
وزیر انرژی جمهوری آذربایجان پیرامون زمینه های 
همکاری مشــترک و راه هــای تقویت تعاملات فی 
مابیــن به ویژه در حــوزه فرایند احــداث و بهره 
برداری مشــترک از دو ســد خدا آفرین و سد قیز 
قلعه ســی تبادل نظر کردند.در این دیدار محرابیان 
پیرامــون مذاکــرات و توافقــات صــورت گرفته 
گفت: یکی از سیاســت های اصلی دولت سیزدهم 
 توســعه روابط همه جانبه میان ایران و کشور های

همسایه است.

گزارشاخبـــار

دستور غلط سرپرســت وزارتی دفتر وزیر جهاد کشاورزی 
درباره توزیع گوشــت قرمز در میادیــن بهمن و امین آباد 
تهــران، ضمن ایجاد رانت گســترده بــرای برخی دلالان 
گوشــت، موجب ایجاد صف های طولانی و وهن جمهوری 
اسلامی ایران در رسانه های معاند طی روزهای گذشته شد.
به گزارش تســنیم، طی روزهای گذشــته شاهد خبرهای 
بدی در حوزه بازار مصرف گوشــت قرمز بودیم که حاکی 
از صف های طولانی مردم برای خرید گوشت دولتی به ویژه 
در میدان بهمن و امین آباد تهران بود و برخی خاطرات تلخ 
دولت حسن روحانی از تحقیر کشور عزیزمان در رسانه های 
معاند بار دیگر زنده شــد و تصاویر این صف ها دســتمایه 

رسانه های دشمنان جمهوری اسلامی گردید.
این در حالی اســت که بنا بر اعلام خانــی نوذری معاون 
بازرگانی وزیر جهاد کشاورزی به دلیل برخی مشکلاتی که 
در حوزه تولید گوشــت قرمز در داخل کشــور ایجاد شد، 
واردات گوشت قرمز گرم و منجمد در سال جاری افزایش 

قابل توجه داشته است تا بازار مصرف دچار کمبود نشود.
طبق گفته معاون وزیر جهاد کشــاورزی واردات گوشــت 
قرمز منجمد در ســال جاری تا کنون به مرز ۸۰ هزار تن 
رسیده که تقریباً دو برابر پارسال است و این میزان گوشت 
مصــارف صنف و صنعت را به طــور کامل تأمین می کند و 
پیش بینی شده اســت که واردات گوشت منجمد تا پایان 

ماه مبارک رمضان به مرز ۱۰۰ هزار تن برسد.
این در حالی است که در زمان حاضر به طور معمول روزانه 
۲۵۰ تا 3۰۰ تن گوشت قرمز گرم هم وارد بازار می شود تا 

مصرف عموم مردم را پاسخگو باشد،
با این حال چرا در روزهای آخر ســال بار دیگر باید شاهد 
صف های طولانی در برخی نقاط شــهر تهران برای گوشت 
دولتی باشــیم؟درهمین باره خانی نوذری می گوید: گوشت 
گرم در فروشــگاه های زنجیــره ای و میادین میوه و تره بار 
به شکل زنجیره ای در کل گستره  جغرافیایی شهر و استان 
توزیع می شــود. در میدان بهمن چون به شــکل لاشــه و 
شــقه عرضه می شــد، حجم بالاتری در اختیار مردم قرار 

می گرفت و غیربســته بندی بود، به همین دلیل صف هایی 
را ایجاد کرد، البته اختلاف قیمت آن با قیمت بازار طبیعتاً 
انگیزه هایی را ایجاد می کند که ممکن است برای غیر نیاز 

مصرفی افراد در صف قرار بگیرند.
 عرضه لاشه و شقه گوشت قرمز به قیمت دولتی در میدان 
بهمن و امین آباد موجب شــده اســت بازار دلالان گوشت 
قرمز گرم شــود و این گوشــت به جای اینکه مستقیم به 
دســت مصرف کننده با قیمت ارزان برسد، در وزن بالا در 
اختیار دلالان و همچنین قصابی هــا قرار می گرفت و آنها 
مجدداً همین گوشــت را به قیمت بــازار و گران تر به مردم 
می فروختند.طبیعتاً چون حجم گوشــت عرضه شده به این 
شکل بالاســت، مردم عادی توان خرید این میزان گوشت 

را ندارند و در واقع بازار دلالی گوشــت ایجاد شــده بود، و 
دلیل ایجاد این صف طولانی هم ســود کلانی بود که عاید 
خریداران این گوشــت ها می شد و برخی دلالان را مجاب 
کرده بــود که عده ای را اجیر و وارد ایــن صف ها کنند تا 

بتوانند گوشت بیشتری بخرند.
از طرفــی بایــد توجه داشــت که عرضه گوشــت به این 
صورت خود باعث ایجاد صف می شــود زیــرا خریدار باید 
منتظر خردشدن گوشــت بماند که همین امر نیز بر طول 
صف هــا اضافــه می کنــد، درصورتی که ایــن محصولات 
به صــورت خردشــده و به اصطــلاح بشــقابی در اختیار 
خریــداران قرار می گرفــت علاوه بر اینکــه وقت مردم را 
 در صف هــا تلــف نمی کرد بلکــه از میــزان دلال بازی ها 

نیز می کاست.
این تجربه در عرضه گوشت قرمز در فروشگاه های زنجیره ای 
نیز وجود دارد و گوشــت تنظیم بازاری را به صورت بشقابی 
عرضه می کنند اما در این فروشگاه ها خبری از ایجاد صف 

نیست.
عرضه گوشت به صورت لاشه ای و شقه ای در میادین بهمن 
و امین آباد که هم موجب صف های طولانی و ایجاد تصویر 
زشت از کشور ما همانند برخی دولت های قبل شده، و هم 
رانــت عجیبی را بین برخی دلالان توزیع کرده اســت، بر 
اساس نامه شاهرخ رمضان نژاد سرپرست وزارتی دفتر وزیر 
جهاد کشــاورزی به رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان 

تهران انجام شده است،
این در حالی اســت که پیشــتر در خصوص تبعات منفی 
این تصمیم هم تذکرات لازم داده شــده بود ولی شــنیده 
نشــد و اصرار بر این کار شد، که تبعات آن را در روزهای 
گذشــته به ویژه در رسانه های معاند دیدیم که چطور مورد 

سوءاستفاده دشمنان قرار گرفته است.
البته پیشــتر هــم در گزارش هایی از برخــی دخالت های 
سرپرســت وزارتــی دفتــر وزیر جهــاد کشــاورزی در 
حوزه هایــی کــه تخصــص لازم را ندارنــد، خبــر داده 
 بودیــم کــه به نظر می رســد مــورد اخیر هم شــاهدی 

بر این ماجراست.
بر اســاس خبر جدیدی هم که معاون بازرگانی وزیر جهاد 
کشاورزی اعلام کرده اســت، این رویه غلط توزیع گوشت 
در میادین بهمن و امین آباد دیروز متوقف شــده اســت و 
قرار شــد این گوشت ها در بشقاب های آماده توزین شده با 
لیبل قیمت در اختیار شــهروندان قرار گیرد.نوذری گفت: 
گوشــت گرم وارداتی از امروز دوبــاره پرحجم در میدان 
بهمن عرضه خواهد شــد، ولی شیوۀ عرضه متفاوت خواهد 
بود تا شــهروندان در صف نمانند. روزانه حدود 6 تا ۷ تن 
گوشــت گرم وارداتی عرضه می کردیم اما برنامه داریم اگر 
نیاز بازار باشــد تا ۱۰ تن در روز نیز عرضه گوشت گرم در 

میدان بهمن داشته باشیم.

توزیع رانت در صف های طولانی گوشت

به گفته مســئولان، بیش از یک میلیون ســهامدار ســهام عدالت همچنان با 
مشــکل شماره شبای معتبر روبرو هســتند که می توانند با ثبت نام در سامانه 

سجام در فرآیند دریافت سود در دوره های بعدی قرار گیرند.
از روز گذشته یعنی ۲۴ اسفند ماه ۱۴۰۲ واریز سود سهام عدالت عملکرد مالی 

۱۴۰۱ شــرکت ها آغاز شد سودی که مرحله نخست آن آذر ماه بود.
در همین رابطه مجید عشــقی رئیس ســازمان بورس در خصوص جزئیات آن 
گفت: شرکت ســپرده گذاری مرکزی، اطلاعات سهامداران سهام عدالت را روز 
چهارشــنبه به بانک های عامل ارســال کرد تا فرآیند واریز ســود از پنجشنبه 
عملیاتی شود.سود سهام عدالتی که بر اساس سبد سهام )پرتفوی( سهامداران 
برای مشــمولان با میزان متفاوت واریز می شــود و بنابر اعلام ســازمان بورس 
دارندگان ســبد ســهام عدالت ۴۹۲ هزار تومانی مبلغ ۴۴6 هزار تومان، ۵3۲ 
هزار تومانی مبلغ ۴۸۲ هزار تومان و ســبد سهام یک میلیون تومانی ۹۰6 هزار 

تومان سود دریافت خواهند کرد.
اما این مبلغ واریز کامل نیســت و بد عهدی برخی از شــرکت ها ســبب شد تا 
سود سهام عدالت ۱۴۰۱ سه مرحله ای شود در همین راستا مدیر عامل شرکت 
سپرده گذاری مرکزی محمد باغســتانی می گوید: شرکت های »صنایع سیمان 
دشتســتان، گروه مپنا و فجر انرژی خلیج فارس« هیچ اقدامی برای واریز سود 
ســهام عدالت خــود در مرحله اول و دوم انجام ندادند و شــرکت های »پارس 
سوئیچ، ملی صنایع مس ایران، فولاد مبارکه اصفهان، پالایش نفت بندرعباس، 
پالایش نفت اصفهان و صنایع پتروشــیمی خلیج فارس« نیز وجوه مرحله دوم 

خود را به حساب های سپرده گذاری مرکزی واریز نکردند.
او ادامه داد: ســازمان بورس و اوراق بهادار و سپرده گذاری مرکزی مکاتبات و 
اقدامات قانونی لازم را برای دریافت ســود سهامداران عدالت انجام خواهند داد 

تا بعد از تامین وجه از ســوی شرکت های ســرمایه پذیر، مابقی سود به حساب 
ســهامداران واریز شود.حالا آیا با شرکت های بد عهد برخوردی خواهد شد؟ در 
همین راســتا ولی الله جعفری، مدیر نظارت بر ناشــران سازمان بورس و اوراق 
بهادار در گفت وگو با باشــگاه خبرنگاران جوان گفت: عدم پرداخت سود سهام 

که مطابق زمان بندی اعلام شــده در کدال نباشد یک تخلف است.
این مقام مســئول اظهار کرد: مــورد دیگر این که اگــر ۸ ماهی که در قانون 
تجارت تعیین شده و بر اساس مصوبه سازمان بورس این ۸ ماه به ۴ ماه کاهش 
یافته و برخی از شرکت ها اساسنامه خود را تغییر دادند هم زمان بندی رعایت 
نشــود این نیز یک موضوع قابل پیگیری اســت.جعفری همچنین می گوید: در 
کل دو موضوع عدم رعایت زمانبندی پرداخت سود که در سامانه کدال منتشر 
شده و هم عدم رعایت زمانبندی بر اساس اساسنامه ناشران قابل پیگیری است 

و سازمان بورس پیگیر این موضوع خواهد بود.
در تاکیــد این موضوع هم مجید عشــقی رئیس ســازمان بــورس بیان کرد: 
متاســفانه با وجود پیگیری های سازمان بورس، ۸ شــرکت سود سهام عدالت 
خود را به حســاب های شــرکت ســپرده گذاری مرکزی واریز نکردند که این 
ســازمان اقدامات قانونی لازم را برای دریافت سود سهامداران انجام خواهد داد 
تا بعد از تامین وجه از سوی شــرکت های سرمایه پذیر، مابقی سود به حساب 

سهامداران واریز شود.
ســود سهام عدالتی که برای برخی مشــمولان واریز نخواهد شد که در همین 
راستا شرکت سپرده ســرمایه گذاری مرکزی به باشگاه خبرنگاران جوان اعلام 
کرد: ســود ســهام عدالت برای افراد به شــش دلیل واریز نمی شــود از جمله 
دلایل دریافت نکردن سود عدالت می توان به مورد درج شماره شبای نادرست، 
حســاب بانکی مشترک، راکد بودن حساب، حســاب بلندمدت، حساب بانکی 

مسدود و داشتن حساب ارزی اشاره کرد.
همچنین باغستانی مدیر عامل شرکت سپرده گذاری مرکزی می گوید: بیش از 
یک میلیون سهامدار سهام عدالت همچنان با مشکل شماره شبای معتبر روبرو 
هســتند که این افراد می توانند با ثبت نام در سامانه جامع اطلاعات مشتریان 

Sejam.ir در فرآیند دریافت سود در دوره های بعدی قرار گیرند.
اما نکته حائز اهمیت این که پیامک و لینکی برای هیچ یک از خدمات ســهام 
عدالت به افراد ارســال نمی شــود و در همین راســتا پیش از این هم مهدی 
حاجی وند مشــاور و دستیار ویژه رئیس ســازمان بورس در امور سهام عدالت 
به باشــگاه خبرنگاران جوان گفته بود: نکته مهم این است که نه تنها در مورد 
سود ســهام عدالت بلکه برای هیچ یک از خدمات ســهام عدالت هیچ پیامک 
و لینکی برای افراد ارســال نخواهد شد و تماســی با سهامداران عدالت گرفته 
نمی شــود. فکر می کنم این کلمه هیچ در خصوص سهام عدالت بسیار راهگشا 
باشد. بنابر این هر لینک، پیامک و... در خصوص سهام عدالت دریافت می شود 

لینک جعلی و آلوده خواهد بود.
در این راســتا هم پلیس فتا در پیامکی اعلام کرد: دریافت سود سهام عدالت؛ 
ترفند کلاهبرداران ســایبری برای هک گوشی و خالی نمودن حساب شماست، 

هرگز به پیام های دریافتی با این مضمون توجه نکنید.

سود بیش از یک میلیون سهامدار عدالت 
پرداخت نمی شود

وزیر راه و شهرســازی گفت: بخش مســکن از رشد منفی ۱۵ درصد در سال ۱3۹۹ به مثبت 
3.۸ درصد در ســال جاری رسید و امیدواریم ســال آینده رکوردهای خوبی در این بخش به 

ثبت برسد.
به گزارش ایســنا، مهرداد بذرپاش در مراســم افتتاح ۵۲۰۰ واحد مســکن مهر شهر جدید 
پردیس اظهار کرد: خدا را شــاکریم برای کارهایی که امســال توسط دولت بخش خصوصی و 
مردم در بخش مسکن انجام شد؛ به طوری که همه سال خوبی را به لحاظ رشد تولید مسکن 
رقم زدند. وی افزود: در ســال های ۹۸ و ۹۹ رشــد بخش مسکن به ترتیب منفی ۱3 و منفی 
۱۵ درصد بود. یعنی یک عقب ماندگی جدی در بخش مســکن داشــتیم که اثرات منفی در 
سایر صنایع پیشین و پسین، میزان بیکاری، قیمت مسکن در بازار و اثرات اجتماعی داشت.

بذر پاش تصریح کرد: ســال گذشته نیز رشد بخش مسکن منفی بود که خوشبختانه در شش 
ماهه ابتدای ســال ۱۴۰۲ رشد 3.۸ درصد را در این بخش داشتیم. البته این شرایط ایده آل 
نیســت ولی ما را امیدوار می کند که تمام متغیرها و مولفه های بخش مسکن درگیر هستند و 
سال ۱۴۰3 امیدواریم رکوردهایی در بخش مسکن به ثبت برسد.وزیر راه و شهرسازی با بیان 
اینکه نهضت ملی مســکن یعنی رویکرد نهضت وار نسبت به این حوزه گفت: تمام بخش های 
مرتبط از وزارت راه و شهرســازی گرفته تا اســتانداران، بانک ها، شــهرداری ها، دستگاه های 

نظارتی و البته مردم در بخش مسکن کمک می کنند و پای کار آمده اند.
بذرپاش خاطرنشان کرد: در طرح نهضت ملی مسکن بیش از دو میلیون و ۴۰۰ هزار واحد را 
به مرحله ساخت رساندیم. گفتن این عدد راحت است اما به به مرحله اجرا رساندن و تکمیل 

آن بسیار مشقت بار است از همه مهمتر تامین مالی پروژه ها خواهد بود.
وی تاکید کرد: رویکرد مردمی ســازی را در بخش مســکن دنبــال می کنیم زیرا حتماً بخش 
خصوصــی کارها را با بهره وری بهتری نســبت به دولت ها انجام می دهد. مســکنی که مردم 
می ســازند ۱.۵ ساله به اتمام می رسد اما می بینیم که مسکن مهر که البته با همه مشکلاتش 

طرح خوبی بود بیش از ۱۰ سال طول کشید.
وزیر راه و شهرســازی تصریح کرد: تاکنون 6۰ هزار هکتار زمین برای این پروژه تامین شــده 
که با احتســاب بخش روستایی به ۱۰۰ هزار هکتار می رسد. این رقم را با مسکن مهر مقایسه 
کنیم که کل تامین زمین آن ۸۰۰۰ هکتار بود.وی با اشاره به واحدهای مسکن مهر باقیمانده 
از دولت های قبل یادآور شــد: حدود ۲۴۰ هزار مســکن مهر باقیمانده از دولت های گذشــته 
برای دولت ســیزدهم به ارث رســید که ریالی آورده و منابع بودجه نداشت؛ بنابراین از محل 
مولدســازی دارایی های خودمــان ۱۹۰۰ میلیارد تومان برای تکمیل مســکن مهر اختصاص 
دادیم.بذرپاش گفت: از ۲۴۰ هزار واحد باقیمانده مســکن مهــر ۱۲۴ هزار واحد را تکمیل و 
تقدیم مردم کردیم یکی از دلایل کاهش نرخ بیکاری رشــد بخش مســکن بود، زیرا مسکن 

اثرات قابل توجهی بر اقتصاد کلان دارد.

وعده آقای وزیر برای سال آینده مسکن 
عضو هیات رییســه اتحادیه مشاوران املاک گفت: عوامل متعددی بر 
بازار مســکن در سال ۱۴۰3 اثرگذار است که از جمله آن می توان به 
هزینه های ســاخت، تعداد معاملات، فعالیت های سوداگرانه، نوسانات 
بازار ارز، بودجه دولت، تسهیلات بانکی، مالیات های حوزه مسکن، نرخ 
رشد نقدینگی و اثرات آن بر تورم عمومی اشاره کرد. مهدی کرباسیان 
در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: آمارها و داده های موجود در سطوح 
مختلف اقتصادی تا حدودی مســیر و چشم انداز بازار مسکن در سال 
آینده را مشــخص می کند. بخش دیگر به عملکرد و برنامه های دولت 

در سال ۱۴۰3 و همچنین حرکت بازارهای موازی مربوط می شود.

رشد بخش مسکن از طریق پروژه نهضت ملی
وی افزود: دولت تلاش دارد بخش مســکن را بــه عنوان یک حوزه 
پیشــران به رونق برساند. رسیدن رشــد بخش مسکن از منفی ۱۵ 
درصد در ســال ۱3۹۹ به مثبت 3.۸ درصد در ســال جاری نشــان 
می دهد که تلاشــهایی در این حوزه صورت گرفته و این رشد عمدتا 

از طریق طرح نهضت ملی مسکن به دست آمده اما کافی نیست.
عضــو هیات رییســه اتحادیه مشــاوران املاک تاکید کــرد: عوامل 
متعددی بر بازار مســکن اثرگذار اســت که از جمله آن می توان به 
هزینه های ســاخت، تعداد معاملات، فعالیت های سوداگرانه، نوسانات 
بازار ارز، بودجه دولت، تســهیلات بانکی، مالیات های حوزه مسکن، 

نرخ رشد نقدینگی و اثرات آن بر تورم عمومی اشاره کرد.
کرباســیان گفت: وقتی آمار و ارقام سال جاری را می بینیم به اعدادی 
می رســیم که می تواند تا حدودی افق بازار مسکن در سال آینده را به 
تصویر بکشــد. امسال تورم ۴۵ درصدی مصالح ساختمانی را داشتیم. 
با تورم عمومی ۴3 درصد مواجه بودیم و قیمت مســکن شهر تهران 
نیز تقریبا در همین محدوده به میزان ۴6 درصد افزایش داشــت. لذا 
می بینیم که در این ســه حوزه اعداد و ارقام به هم نزدیک است.وی با 
اشاره به نوسانات قیمت ارز در سال جاری گفت: نرخ دلار در بازار آزاد 
از حدود ۵۰ هزار تومان در ابتدای سال جاری به حدود 6۰ هزار تومان 
در پایان ســال رسیده که رشد ۲۰ درصد را نشان می دهد. یعنی دلار 
کمتر از نصف تورم عمومی، نهاده های ساختمانی و رشد قیمت مسکن 

افزایش داشت که علت آن کنترل بازار ارز توسط بانک مرکزی بود.

انتظارات تورمی را نمی توان نادیده گرفت
نایب رییس کمیســیون تخصصی مشاوران املاک اتاق اصناف ایران 
بیان کرد: درست اســت که تحرکات بازار ارز بر بازار مسکن اثرگذار 
می گذارد اما تنها مولفه برای ارزیابی این بازار در ســال آینده نیست. 
اثرات ســایر بخش ها را نیز باید در نظر گرفت. در این خصوص علاوه 
بر آنکه با تورم بالای ۴۰ درصد متغیرهای اثرگذار بر بخش مســکن 

مواجهیم، انتظارات تورمی را نیز نمی توان نادیده گرفت.
به گفته کرباسیان، رصد شرایط عمومی بازار مسکن در ماههای بهمن 
و اســفند نشان می دهد علی رغم رکود معاملات، نرخهای پیشنهادی 
دچــار تغییر شــده که از انتظارات تورمی نشــأت گرفته اســت. بر 
این اســاس معتقدم دولت برای ایجاد آرامش در بازار مســکن باید 

متغیرهای اثرگذار بر تورم این بازار را کنترل کند.

سامانه خودنویس اثر منفی بر امنیت معاملات دارد
وی با اشــاره به نوســانات شــدید بازار مســکن از ســال ۱3۹6 تا 
کنون گفت: در شــرایطی که مشــاوران املاک تاثیــری بر افزایش 
قیمــت نداشــته و ندارنــد، نگاههــای منفی به این صنف آســیب 
زده اســت. مشــاوران امــلاک به عنوان واســطه و دلالــت کننده، 
عامــل کاهنده قیمت هســتند امــا برخی تصمیمــات مثل کاهش 
حق الزحمه این صنف و ایجاد ســامانه خودنویس، فعالیت مشــاوران 
را تحــت تاثیر قــرار داد. معتقدم ســامانه خودنویــس، امنیت بازار 
مســکن را کاهش می دهد کــه پیامدهای منفی بــرای خریداران و 
 فروشندگان خواهد داشــت. اثرات این سامانه حدود یک سال دیگر 

نمایان می شود.

قیمت هر متر خانه در تهران ۷۷ میلیون تومان
بنابرایــن گزارش، طبق اعلام مرکز آمار در دی ماه ۱۴۰۲ متوســط 
قیمت وزنی آپارتمان  های مسکونی شهر تهران  ۸۰.6 میلیون تومان 
و متوسط حسابی ۷۷ میلیون تومان در هر متر مربع بوده است. تورم 
نقطه به نقطه قیمت آپارتمان های مسکونی شهر تهران در ماه مذکور 
به عدد ۴6,۵ درصد رســید که در مقایسه با ماه قبل )۵۷.۵ درصد( 

۱۱ واحد درصد کاهش نشان داد.

عوامل اثر گذار بر بازار مسکن ۱۴۰۳


